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Egy év áll a Fehér megyei Elis 
Pavaje Kft . rendelkezésére, hogy 
befejezze a csődbe ment és a 
munkálatokat félbehagyó ro-
mán–olasz konzorcium helyett 
a Nagyenyed és Abrudbánya 
között, a Torockói-havasokon 
keresztül vezető 78 kilométeres 
mócvidéki út építését.

 » SZUCHER ERVIN

G yulafehérvári cég folytathatja 
a Nagyenyed és Abrudbánya 
között, a Torockói-havasokon 

keresztül vezető mócvidéki út építé-
sét. Az új kivitelezési szerződés ér-
telmében 12 hónap alatt kell átadnia 
az Elis Pavaje Kft .-nek azt a 78 kilo-
méteres megyei utat, amelynek épí-
téséhez három évvel ezelőtt egy ro-

mán–olasz konzorcium látott neki. A 
Construcţii Napoca–Operes–Cosedil 
SPA társulás egy darabig jól haladt a 
munkálatokkal, nagyjából végzett az 
út alapozásával, de mire az aszfalt-
réteg öntéséhez ért volna, kifulladt. 
Így értelemszerűen az idei átadás a 
jövő év végére marad – amennyiben 
a péterfalvi cégnek sikerül tartani 
a szerződésben vállalt iramot. En-
nek érdekében a Szászsebes mellett 
működő vállalat már a decembe-
ri ünnepek lejárta után nekivág az 
egykori Várszeg, a későbbi Rákóczi, 
mai Avram Iancu utca és annak foly-
tatása több kilométeres nagyenyedi 
szakaszának. Az önkormányzat már 
elvégezte a feladatát, a kábeleket és 
vezetékeket a föld alá „költöztette”. 
A sártengerrel járó igazi felfordulás 
csak ezután következik, amikor az 
utcákat elkezdik újjáalapozni. A tele-
pülés alpolgármestere, Lőrincz Helga 

azonban bízik az új vállalkozóban és 
a hatékony munkára tett ígéreteiben, 
hiszen „helybéliként remélhetőleg 
szívügyként kezeli majd a kérdést”.

A 21. századot hozzák el
a tanyavilágra
A mintegy 78 kilométeres út Nagye-
nyedről, a Bethlen-kollégium tőszom-
szédságából indul, és a Torockói-ha-
vasokon kanyarog az Abrudbánya 
melletti Bucsonyig, ahol csatlakozik 
a 74-es országúthoz. A DJ107 erdő-
kön, tisztásokon, szorosokon halad 
át. Három elszigetelt községet – Fe-
nyőremetét, Nagyponort, Mogost – és 
azok elnéptelenedett falvait, tanyavi-
lágát próbálja majd közelebb hozni a 
civilizációhoz. Kevesebb mint nyolc-
ezer, többnyire idős lakosról van szó, 
akik közül sokan egymástól jelentős 
távolságra laknak. Az úttól néhány 
kilométerre számos olyan tanya van, 

FOLYTATÓDIK A NAGYENYED ÉS ABRUDBÁNYA KÖZÖTTI, A TOROCKÓI-HAVASOKAT ÁTSZELŐ 78 KILOMÉTERES SZAKASZ ÉPÍTÉSE

Ismét „nekifutnak” a mócvidéki útnak

Épülhet az út, amely valószínűleg sok turistát vonz majd, gyönyörű a panoráma, a táj a Nagyenyed és Bucsony közötti mócvidéki szakaszon 

amelyen ma már mindössze egy-két 
családot találni. A térségben renge-
teg elhagyatott, omladozó házat, 
viskót látni, de néhány ízlésesen fel-
újítottat is, amelyet hétvégi nyaraló-
ként használnak. A hagyományos 
parasztházak és vízimalmok visz-
szaállítását nem bízzák a véletlenre 
vagy az új tulaj ízlésére; a munká-
latok a nagyszebeni Astra falumú-
zeum felügyelete alatt folynak. Ha 
ezelőtt négy évvel még senki nem 
érdeklődött eladó telkek iránt, ma 
már négyzetméterenkénti négy-öt 
euróért, vagy helyenként ennél is 
drágábban cserélnek gazdát a föld-
területek.

Mozgolódnak a vendéglátók
Lőrincz Helga nagyenyedi alpol-
gármester az ország talán legszebb 
turistaútjának tartja a Mócvidéken, 
sok helyen ezer méter magasban 
kacskaringózó 78 kilométeres sza-
kaszt – nem csak az út menti táj, 
hanem a pazar panoráma miatt is. 
Bizonyos kilátópontokról jól látha-
tó a Tordai-hasadék, a Detonáta, 
az Öreghavas, de tiszta időben a 
távolabbi Retyezát és a Kudzsiri-ha-
vasok vonulata is jól kivehető. Az 
elöljáró szerint az út elkészültével 
Enyed idegenforgalma még inkább 
megélénkül. Ezt jól érzékelik a 
vendéglátóipari egységek tulajdo-
nosai is, akik közül egy páran már 
elkezdték szállodáik korszerűsíté-
sét. Kopenetz Loránd abrudbányai 
önkormányzati képviselő a Króni-
kának arról beszélt, hogy az útépí-
tés számos bukaresti és konstancai 
tehetős befektetőt vonzott a móc-
vidéki szakaszra, olyanokat, akik 
idegenforgalmi tervekkel érkeztek 
földet vásárolni.

 » A DJ107 
erdőkön, tisz-
tásokon, szoro-
sokon halad át. 
Három elszige-
telt községet 
– Fenyőremetét, 
Nagyponort, Mo-
gost – és azok 
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lágát próbálja 
majd közelebb 
hozni a civilizáci-
óhoz.

 » HÍRÖSSZEFOGLALÓ

T izenöt éve tartó eredményes 
együttműködés után megújította 

kapcsolatait a Debreceni Egyetem 
(DE) és a Sapientia Erdélyi Magyar 
Tudományegyetem; az erről szóló 
dokumentumokat a két intézmény 
vezetői kedden írták alá a cívisvá-
rosban. Pető Károly, a DE általános 
rektorhelyettese azt mondta, az új 
megállapodás továbblépést jelent az 
oktatási és a képzési kapcsolatokban, 
de a tudományos kutatások terén is 
bővíti az együttműködést. Kiterjed 
a dokumentum a mesterképzésre, a 
kettős diplomát adó programokra és a 
doktoranduszképzésre, mint ahogy a 
közös tananyagfejlesztésre is – részle-
tezte az MTI szerint a rektorhelyettes. 
Utóbbi kapcsán példaként említette, 
hogy gazdasági területen a turizmus 
és vendéglátás, az agrárterületen a 
precíziós mezőgazdaság és a drónpi-
lótaképzésre, illetve a sportképzésre 
dolgoznak ki tananyagot a debreceni 
tapasztalatokra alapozva, míg a Sa-
pientia egyetem a művészeti terüle-
teken a hangmérnök, fi lmrendező, 
operatőr, fotós képzés tananyagainak 
kidolgozásában nyújt segítséget. 

Tonk Márton, a Sapientia egyetem 
rektora arról beszélt, hogy 20–25 éve 
még csak álom volt, ma már való-
ság a Kárpát-medencei magyar fel-
sőoktatás egysége. A magyarországi 
kormányzati szakpolitikának kovász 
szerepe van ebben az együttműkö-
désben – fogalmazott a rektor, aki 
emlékeztetett, hogy az idén három 
taggal – Kolozsvári Protestáns Teo-
lógiai Intézet, Partiumi Keresztény 
Egyetem, Sapientia Erdélyi Magyar 
Tudományegyetem – megalakult a 
Pro Bono Publico Egyetemi Konzor-
cium. A keddi debreceni találkozón 
a DE és a konzorcium együttműkö-
déséről is aláírtak megállapodást, 
így az oktatásfejlesztési kapcsolatok 
mind a négy intézményre kiterjed-
nek. Jávor András rektori főtanács-
adó, a Magyar Rektori Konferencia 
határon túli bizottságának alelnöke 
azt mondta, 2007 óta konferenci-
ák szervezésével, kiadványokkal, a 
különféle szakok képzésében való 
részvételükkel igyekeztek segíteni 
a határon túli felsőoktatást. Ez az 
együttműködés is hozzájárult ahhoz, 
hogy mára a Sapientia az egyik leg-
versenyképesebb egyetem Romániá-
ban – tette hozzá a professzor.

Új egyetemi együttműködés
 » KRÓNIKA

Az új keretszerződés tervezete 
nem korlátozza a biztosítottak 

járóbeteg-szakellátáshoz való hoz-
záférését – pontosított az Országos 
Egészségbiztosítási Pénztár (CNAS). 
„A nyilvánosságban felröppent hí-
rekkel ellentétben, amelyek szerint 
a CNAS által kidolgozott új keret-
szerződés tervezetében csökkenne a 
pénztár által kifi zetett egészségügyi 
szolgáltatások száma, pontosítjuk: 
a tervezetben szereplő egy személy/
nap/egyetlen orvosi szolgáltatás/
diagnosztikai/terápiás eljárás/ke-
zelés/terápia elszámolásának sza-
bályozására vonatkozó javaslat arra 
vonatkozik, hogy egy beteg esetében 
a 2021/1068/627-es számú rendelet 7. 
számú mellékletének 1.7. pontjában 
jelenleg előírt szolgáltatások közül 
naponta, személyenként csak egy 
azonos típusú szolgáltatás jelenthe-
tő be elszámolás céljából” – olvas-
ható az intézmény közleményében. 
A CNAS magyarázata szerint példá-
ul a kardiológiai szakambulancián 
konzultációra jelentkező, egészség-
biztosítással rendelkező páciens 
esetében a kardiológus megvizsgálja 

a beteget, és ha szükségesnek tartja, 
egy vagy több orvosi szolgáltatást is 
elvégezhet: például EKG-t készít és/
vagy boka-kar indexet mér. A kon-
zultációt és az elvégzett szolgáltatá-
sokat az orvos elszámolás céljából 
jelenti a pénztárnak – írja az Agerp-
res. Az illető páciens aznap egy má-
sik, az előzőtől eltérő szakorvosi ki-
vizsgálásra is jelentkezhet, például 
bőrgyógyászhoz megy. A szakember 
megvizsgálja, és ha szükségesnek 
látja, különböző kivizsgálásoknak is 
aláveti a beteget, például Wood-lám-
pás dermatológiai vizsgálatnak. Az 
orvos jelenti a konzultációt, és az el-
végzett szolgáltatásokat elszámolás 
céljából az egészségügyi pénztárnak 
– magyarázzák a CNAS képviselői. 
„A fenti példából tehát világosan 
kitűnik, hogy több járóbeteg-szakel-
látó orvoshoz fordulása esetén nincs 
korlátozva a páciens számára szük-
séges szolgáltatások elszámolása” – 
szögezi le az intézmény. A korlátozás 
csak arra vonatkozik, hogy ugyanaz 
a szakorvos nem kérheti ugyanazon 
a napon kétszer ugyanannak az or-
vosi szolgáltatásnak az elszámolását 
egy páciens esetében – nyomatéko-
sítja a CNAS.

Cáfolják az ellátás korlátozását

 » Az új ke-
retszerződés 
tervezete nem 
korlátozza a 
biztosítottak já-
róbeteg-szakel-
látáshoz való 
hozzáférését 
– pontosított az 
Országos Egész-
ségbiztosítási 
Pénztár.


